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M a g y a r - f i n n 
kereskedelem 

Szurdi István belkeres-
kedelmi miniszter és az ál-
tala vezetett kormánykül-
döttség csütörtökön hazaér-
kezett Finnországból. A mi-
niszter Jermu Laine finn 
külkereskedelmi miniszter-
rel Helsinkiben a magyar— 
finn kereskedelmi és ide-
genforgalmi kapcsolatok szé-
lesítéséről tárgyalt. A meg-
beszélések eredményeként 
megállapodtak a kereskedel-
mi forgalom növelésében, a 
fogyasztási cikkek import-
jában és az idegenforgalom 
fejlesztésének kérdéseiben. A 
magyar kereskedelmi kül-
döttség a finn fővárosban 
kereskedelmi, vendéglátóipa-
ri és idegenforgalmi léte-
sítményeket tekintett meg, 
és ellátogatott több vidéki 
városba. (MTI) 

H/Magyar—osztrák 
a u t ő b u s z f o r g a l m i 

t á r g y a l á s o k 
A magyar—osztrák autó- buszok a két főváros, Bu-

buszközlekedési vegyes bi- dapest és Bécs között, és e 
zottság november 19—21. kö- járatot az idén tízezernél is 
zött Pécsett tartotta 10. ülé- több utas veszi igénybe, 
sét. A küldöttséget osztrák Ugyanakkor az osztrák fű-
részről Herbert Wild mi- varozók a nyári időszakban 
niszteri tanácsos, magyar számos vonalat üzemeltet-
részről dr. Kuzsel Dezső, a nek, elsősorban a Balaton 
KPM főosztályvezetője ve- környékére. Ezenkívül ma-
zette. gyar részről a nyári idő-

Az ülésszakon megtár- szakban tranzitvonalat is 
gyalták a két ország közötti tartanak üzemben, Buda-
menetrendszerű autóbuszjá- pestről Ausztrián keresztül 
rátok problémáit és megál- Velencébe és Budapestről 
lapodtak az 1975. évi autó- Münchenbe, 
buszvonalak üzemeltetésé- A tárgyalások jegyző-
ben. A két ország közieke- könyvét csütörtökön, tegnap 
dési tárcája egy év híján, írták alá Pécsett. Ebben meg-
tíz esztendeje kötött meg- állapodtak 1975-re tizenegy 
állapodást az autóbusz-forga- menetrendszerű autóbuszjá-
lom fejlesztésére. Ennek rat üzemeltetésében Magyar-
eredménye, hogy naponta ország és Ausztria között, 
közlekednek magyar autó- (MTI) 

Csendesebb a határ 

Téesz-egyes ülés i 
közgyűlések 

Kimerítő és hősies hóna- közgyűlést), s a közeljövő- és a Szabadságharcos Ter-
pok után a Szeged környéki ben ú j alapszabályról dönt a melőszövetkezet tagsága, 
földeken is csendesebb a ha- tagság, vezetőséget választ, Ezekben a hetekben Zsom-
tár, betakarítódott az idei és az egyesült szövetkezet bőn, Bordányban, Domaszé-
termés, földbe került a jövő nevét is. Ugyancsak tegnap ken és Kisteleken döntenek 
évi kenyérnekvaló magja, mondta ki az egyesülést egyesülésükről termelőszö-
November kedvezett a határ Ásotthalmon a Petőfi, az vetkezeti, illetve szaks2övet-
művelőinek, gyakran napié- Aranykalász Szakszövetkezet kezeti tagok, 
nyes, derűs idő járt, s Er-

Fejlődő és hiányzó 
szolgáltatások 
Megoldást csak a szocialista szektor fejlesztése hozhat 

Ha a szolgáltatások Csöng- megye ellátása biztosított, lakosság. Elsősorban a szo-
rád megyei helyzetét össze- A szegediek nem is pa- cialista szektornak kellene a 
hasonlítjuk más megyék sta- naszkodnak, mert a Gelka megoldást keresni, hogy ez a 
tisztikájával, akkor nem kell központi üzletei egy-két na- szolgáltatás teljesen kifejlőd-
szégyenkeznünk. Azon a bi- pos határidővel dolgoznak, jön. 
zonyos ranglistán várhatóan De a vásárhelyiek, makóiak, A képhez még egy dolog 
az előkelő második helyet csongrádiak szóvá teszik, mi- hozzátartozik. A szolgáltatá-
foglaljuk el ebben az évben, ért kell hetekig várni. A leg- sokban a magánkisipar rész-
Ám, ha azt tekintjük, hogy többször azt válaszolják, aránya jelentős, de számolni 
a megye lakosságának 60 nincs alkatrész — s ez vo- kell azzal, hogy a növekvő 
százaléka a városokban él, natkozik a gépjárműjavítás- igényekkel nagyon nehezen 
akkor bizony szükség van a ra is. Sok helyen szakmun- tudnak lépést tartani. A kor-
fejlettségre. Ugyanis a váró- káshiánnyal küszködnek, szerű fejlesztéshez nincsenek 
siasodás még szükségesebbé több szakember kellene az eszközeik a kisiparosoknak, 
teszi a szolgáltatásokat. erősáramú háztartási gépek, számuk is csökken, s ezért a 

A szolgáltatások fejleszté- motorkerékpárok javításé- szocialista szektorban szűk-
höz. Javult a textiltisztító séges növelni a fejlődés üte-
szolgáltatás is. mét. 

Közismert tény, Szegeden A z biztos. « lakosság a 
a Belváros házai általában jövőben még magasabb szin-

negyedik ötéves tervidőszak- egyidőben épültek, ezért vonalú szolgáltatást igényel, 
ra 72,7 millió forintot bizto- romlásuk egyszerre követke- mivel az életkörülmények 
sított a szolgáltatások fej- , Á . elegendő javulnak, több a szabad idő, 
lesztésére. A helyi tanácsok z e t t b e" A m ' n ' n c ® e l ® g e n d ö és több tartós fogyasztási 
a múlt év végéig ennek egy- kapacitás a lakaskarbantar- C j k k e t vásárolnak. Ezért 
harmadát sem használták tásra. Hiába ígér a statiszti- mindent meg kell tenni a 
fel. Hogy miért? Minden he- k a e z év végére közel 50 vállalatoknak, szövetkezetek-
lyen más és más az ok. Né- s z á z a l é k o s szolgáltatásnöve- nek, tanácsoknak, hogy a 

kedést — még így is kevés, lakossági szolgáltatások va-
A Szegedi Építő Szövetkezet lamennyi ágazata olyan 
tavaly már 21 millió forin- színvonalra emelkedjen, 
tért végzett lakáskarbantar- amely megfelelj életszínvo-
tást. A munkák túlnyomó nal-politikai célkitűzéseink-
többségét az IKV rendelte nek. 

Halász Miklós 

sét fontosságának megfelelő-
en kezelik a kormányzati és 
a tanácsi szervek is. A 
Csongrád megyei tanács a 

zsébet sem hozott fagyot, 
hótakarót, így azokban a 
gazdaközösségekben — mint-
egy tíz-tizenkét szövetkezet-
ben —, ahol terven felül vet-
nek, jó talaj-előkészítéssel, 
gondos munkával, jövőre 
meghálálja az igyekezetet az 
őszi vetés. 

A Szeged környéki földe-
ken, különösen a homokvi-
dékeken gyorsabb ütemben 
fejeződött be a betakarítás, 
hamarabb a vetés, mint a 
felázott, feketeföldi területe-
ken. Ezen az őszön 2509 hek-
táron a burgonyát, 295 hek-
táron cukorrépát, 418 hektá-
ron napraforgót, 2818 hektá-
ron a silókukoricát, 3232 
hektáron a fűszerpaprikát, 
6253 hektáron a szőlőt, 18 
ezer 510 hektáron a kukori-
cát kellett betakarítani. 
Hellyel-közzel még törik a 
kukoricát. Almából 1989 
hektáron diszlett, s a me-
zőgazdasági nagyüzemek pi-
acokra szállították a termés 
zömét, vagy pedig raktárak-
ban, tárolókban tartogatják a 
téli, kora tavaszi napokra. 

Befejeződött az őszi vetés, 
11 ezer 824 hektáron került 
földbe az őszi búza magja, 
a tervhez viszonyítva 104 
százaléknak felel ez meg. 
Rozsból 9988 hektárt, triti-
cáléból 427 hektárt (129 szá-
zalék), őszi árpából pedig 
4670 hektárt vetettek, ö r -
vendetes, hogy az őszi veté-
sek alá történő szántást túl-
teljesítve, majd a tervezett 
vetésterületet is, még min-
dig várható néhány gazda-
ságnál, néhány száz hektá-
ros túlteljesítés. Mélyszán-
tással sem állnak rosszul a 
Szeged környéki gazdaságok-
ban, hiszen 9920 hektáron 
történt ez meg, a tervezett 
terület 77 százalékán. Tava-
sziak alá forgatják a földet, 
s az erős fagyok beálltáig 
van még idő. 

Ezekben a napokban a 
munkák zöme fokozatosan az 
állattenyésztésre terelődik, a 
nagyüzemi telepeken na-
gyobb hangsúlyt kapnak a 
mellékfoglalkozások is, a 
majorrendezések, gépjavítá-
sok, a tárolási munkák, s 
nem utolsósorban a télre va-
ló készülődés, különböző tan-
folyamok szervezése, szak-
munkásképzés, s egyben las-
san készülnek a nagyüzemek 
az idei zárszámadásra is. Vi-
dékünkön jó néhány téesz-
ben napirenden van az egye-
sülés. Tegnap, csütörtökön 
Csengelén három termelő-
Bzövetkezet egyesült (tegnap 
tartották az utolsó egyesülési 

Somogy i K á r o l y n é fe lvéte le 

Almaválogatás a balástyaí Móra Ferenc Tsz-ben 

hány szolgáltatóház építésé-
hez eztán kezdenek csak 
hozzá. Sok országos intéz-
kedést is hoztak, hogy az 
ipari, építőipari, a személyi, 
kereskedelmi, áruszállítási 
szolgáltatások nagyot lépje-
nek előre. Például megjaví-
tották a gazdasági érdekelt- meg, és nem közvetlenül 
ség feltételeit, rendezték a 
szolgáltatásban dolgozók bé-
rét, létrehozták a szolgálta-
tásfejlesztési alapot, és ki-
dolgozták a szolgáltatásfej-
lesztés közép- és hosszú távú 
tervét. 

A tapasztalatok szerint az 
intézkedések hoztak ugyan 
eredményeket, de az előre-
haladás nem kielégítő. Or-
szágosan sem sikerült olyan 
erőteljes fejlődést megala-
pozni, ami biztosítaná a jö-
vő szükségleteinek kielégíté-
sét. A növekedés ellenére is 
elmaradnak az eredmények 
a társadalmi, gazdasági erő-
feszítések alapján elvárható-
tól. 

Mégis, néhány szakmában 
nyilvánvaló az előrelépés. 
Például a gépjárműjavítás-
ban. A negyedik ötéves terv-
időszak első három évében 
Csongrád megyében kiépült 
a szervizhálózat Bővítették 
a vásárhelyi, a szegedi, a 
csongrádi szervizeket, ú jak 
épültek Makón, Szentesen, 
Kisteleken. Sok helyen már 
az a gond, hogy a kapacitá-
sukat nem tudják kihasznál-
ni. Az elektromos háztartási 
gépek javításában is sokat 
javult a helyzet. Az egész 

Új típusú 
háztartási cikkek 

Az idén eddig hét-nyolc 
százalékkal termeltek többet 
a fémtömegcikkeket gyártó 
vállalatok, mint a múlt év 
hasonló időszakában — kö-
zölte Heiczman János kohó-
és gépipari miniszterhelyet-
tes csütörtökön az ágazat 
igazgatói értekezletén, ame-
lyen több szocialista brigád-
vezető is részt vett. 

A vállalatok előbbre lép-
tek a műszaki fejlesztés-

nálják fel. A Danuvia je-
lenleg fejleszti ki KGST 
gyártás-szakosítási megálla-
podás alapján a különböző 
hidraulikus irányító- és ve-
zérlőelemeket. 

A miniszterhelyettes azt 
is elmondta, hogy a vállala-
tok egy részét a világpiacon 
bekövetkezett alapanyagár-
emelkedés érzékenyen érin-
tette. A megnövekedett ön-
költséget néhány termék ex-

ben és a gyártmányfejlesz- portárában érvényesítették. 

Véglegessé vált a szabadtéri 
játékok nyári műsora 
Újdonság: a Fidelio és a Peer Gynt 

Véglegessé vált a Szegedi Bánk bán 1968-ban, a Háry 
Szabadtéri Játékok jövő évi János 1970-ben szerepelt 
műsorterve. A városi tanács utoljára a Dóm téren. 

nagyobb rendezvényeinek 
szervezésére is. 

Nemrégiben a tanács el-
végrehajtó bizottsága tegnapi A műsorterv elfogadása nöke egy bizottságot hívott 
ülésén úgy határozott, hogy mellett a végrehajtó bizott- össze, amely megvitatta a 
1975-ben július 19. ésaugusz- ság döntött abban is, hogy szabadtéri játékok műsorter-
tus 20. között összesén 15 ezentúl szervezetileg is egy- vének alapelveit és a műsor-
szabadtéri előadás lesz a Dóm séges keretbe foglalja a sza- szerkezetet, s javaslatként 
téren, a következő műsor badtéri játékokat és a sze- összeállított egy öt esztendőre 
szerint: Erkel operája, a gedi ünnepi hetek egyéb mű- szóló műsortervet. Ennek lé-
Bánk bán négy estén szere- velődési és kulturális ren- nyege a repertoár bővítése, a 
pel a programban; egy elő- dezvényeit. Így a jövőben az játékok alapkoncepciójának 
adás lesz a nemzetközi szak- eddigi szabadtéri igazgatóság fenntartásával. A végrehaj-
szervezeti néptáncfesztivál Szegedi Szabadtéri Játékok tó bizottság ezt a javaslatot 
gálaestje, Májusjárás címmel; Igazgatósága és Fesztivál Iro- alkalmasnak ítélte arra, hogy 
Beethoven Fidelio című ope- da néven és működési kör- az éves műsortervek alapjául 
rá ját három estén játsszák; a ben tevékenykedik, s eddigi szolgáljon, de természetesen 
drámairodalmat Ibsen klasz-
szikus műve, a Peer Gynt 
képviseli három előadásban; vamjának összeállítását, ter-
s Kodály Háry János című vezését, a szervezés irányi-
dalművet négy estén láthatja tását, a rendezvények össze-
a közönség. A műsorban a hangolását és egyeztetését, előadások pedig kivétel nél-
korábbihoz képest három ú j Működése kiterjed majd a kül a magyar nemzeti drá-
darab szerepel, az ismétlődő városi közművelődés évközi mairodalombó! valók. 

feladatain túl ellátja az ün- nem tekinthette véglegesnek, 
nepi hetek valamennyi prog- Érdekességként csupán any-

nyit közlünk erről, hogy 
Mozart- és Wagner-művek is 

tésben is. A Lampart pél-
dául a több évtizede gyár-
tott háztartási és nagy-
konyhai főzőedények konst-
rukcióit felülvizsgálta, és ki-
alakított egy ú j tipusú fő-

Heiczman János ezután ar-
ról szólt, hogy a vállalatok 
következő ötéves tervidő-
szakra vonatkozó elgondolá-
sait már elemezték, egy-
részüket zsűrizték. A követ-

zőedénycsaládot Ezeket már kező években tovább fejlő-
többek között rozsdamentes 
peremmel vagy ú j zománc-
bevonattal, műanyag részek-
kel gyártják. A vállalat a 
fővárosi gázművekkel együtt-
működve minden gáztípusra 
alkalmas, különböző hőtel-
jesítményű főzőégővel fel-
szerelt modern gáztűzhelye-
ket, valamint ú j formájú, a 
korábbiaknál könnyebben 
szerelhető, biztonságosabb és 
esztétikusabb gázkályhákat 
is kialakított. A Mosonma-
gyaróvári Fémszerelvény-
gyár ebben az évben körül-
belül 40 ú j termékkel he-
lyettesíti korábbi, elavult 
gyártmányait, ilyenek pél-
dául a korszerű lengőszele-
pek, és az „extra" konyhai 
kifolyószelepek, amelyek 
könnyebben kezelhetőek és 
tetszetősebb kivitelűek. 

A Csavaripari Vállalat egy 
korábbi licencvásárlás ered-
ményeként már megkezdte a 
kereszthornyú csavarok 
nagyszériás gyártását. Ezt a 
csavarfajtát elsősorban a 
járműiparban, valamint a 
szerelésgépesítésben hasz-

dik majd a termékszerkezet 
átalakítása is. 1976—80. kö-
zött többek között bővül 
majd a termelés épület- és 
ipari szerelvényekből, zá-
rakból, lakatokból a lakás, 
építési program teljesítésé-
hez, főző-sütő-fűtőkészülé-
kekből és más, a lakossági 
fogyasztási igények kielégí-
tésére szolgáló háztartási 
kisgépekből, evőeszközökből 
stb. 

Nukleáris 

gyógyítás 
A Magyar Orvostudományi 

Nukleáris Társaság novem-
ber 26—27-én ta r t ja első 
hazai kongresszusát az 
Egészségügyi Minisztérium és 
az Országos Atomerő Bi-
zottság védnöksége alatt. 

Titkári értekezlet 
a városi pártbizottságon 
Tegnap, csütörtökön az 

MSZMP Szeged városi bi-
zottságán össztitkári értekez-
letet tartottak. Az értekezlet 
napirendjén a közelgő párt-
választásokkal 

A résztvevőket Deák Bé-
la, a pártbizottság osztály-
vezetője, a végrehajtó bi-
zottság tagja tájékoztatta a 
kongresszusi előkészületekről 

kapcsolatos l s , a ^ k é s z ü l é s tapasztalatai-
, 1 , , J V T ról. AZ ulesen felszólalt Tó-

előkészületek, feladatok sze- röfc József, a városi párthi. 
repelteie, aottság első titkára is. 


